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نبی دبیرکل فدراسیون فوتبال شد
مهدی محمدنبی با تأیید هیئت رئیســه فدراسیون  �

فوتبال به عنوان دبیرکل این فدراسیون انتخاب شد. به 
گزارش ایسنا، روز گذشته جلسه هیئت رئیسه فدراسیون 
فوتبــال امروز با حضور اکثریت اعضا برگزار شــد و در 
نهایت مهــدی محمدنبی با تأیید اعضــای حاضر در 
جلســه به عنوان دبیرکل انتخاب شد. پیش از این نبی 
توسط بهاروند به عنوان سرپرست دبیرکلی فدراسیون 
فوتبال منصوب شــده بود که با برخی ایرادها از سوی 
AFC نسبت به رعایت نشدن مفاد اساس نامه همراه و 
 AFC در نهایت روز گذشــته جلسه ای میان نمایندگان
و فدراســیون فوتبال برای حل این مســائل برگزار شد. 
بعد از این جلســه و حل اختلافــات، امروز با برگزاری 
جلســه هیئت رئیســه، نبی نه به عنوان سرپرســت، 
بلکه به عنوان دبیرکل انتخاب شــد. محمود شیعی، 
عضو هیئت رئیســه فدراســیون فوتبال بعد از جلسه 
هیئت رئیســه گفت: این جلســه دربــاره زمان اصلاح 
اساســنامه و برگزاری انتخابــات و همین طور انتخاب 
دبیــرکل بود که آقای نبی با تأیید اعضا دبیرکل شــد و 
حکم گرفت. عضو هیئت رئیســه فدراسیون فوتبال با 
اشــاره به زمان بندی اصلاح اساس نامه گفت: ما طبق 
برنامه ریــزی فیفا پیش می رویم که دبیــرکل باید این 
مســائل را تهیه کند و طبق آن پیــش برویم. او درباره 
شائبه برگزاری انتخابات تا مهرماه سال جاری نیز اعلام 

کرد باید تا آن زمان انتخابات را برگزار کنیم.

پدر علیرضا منصوریان درگذشت
علیرضا منصوریان در غم ازدست دادن پدر گرامی اش  �

به دلیل ســکته قلبی ســوگوار شــد. به گزارش باشگاه 
اســتقلال، علیرضا منصوریان، ضمن تشــکر و قدردانی 
از اهالــی فوتبــال و هــواداران بابت ابــراز همدردی و 
ارســال پیام های فراوان تســلیت به دلیل درگذشت پدر 
بزرگوارشــان، گفت: «از همه مردم بابت ابراز همدلی و 
محبتشــان ممنونم. به دلیل شیوع بیماری کرونا از همه 
مــردم و عزیزان می خواهــم که امروز در بهشــت زهرا 
حضور پیدا نکنند. آرزوی من ســلامتی مردم ایران است 

و ان شاءاالله بلای کرونا هم به زودی از ایران می گذرد».

سردار آزمون:
 از  پیشنهاد ناپولی بی خبرم

مهاجم تیم فوتبال ایــران و زنیت اعلام کرد اطلاعی  �
 ،SID از پیشــنهاد تیم ایتالیایی به خود ندارد. به گزارش
ســردار آزمون، مهاجم تیم فوتبال ایران و زنیت روسیه، 
مورد توجه تیم ناپولی ایتالیا قرار گرفته است و اعلام شده 
تیم ایتالیایی حاضر است بیش از ۲۰ میلیون یورو برای او 
بپردازد. سردار آزمون درباره این پیشنهاد گفت: من واقعا 
اطلاعی از پیشــنهاد ناپولی به خودم ندارم و این اخبار را 
در رســانه ها خواندم. فعلا یک و نیم سال دیگر با زنیت 
روســیه قرارداد دارم و به این قرارداد پایبند هستم و باید 
دیــد در آینده چه اتفاقی رخ می دهد. ســردار آزمون که 
فصــل قبل در رده دوم جدول گل زنان لیگ روســیه قرار 
گرفت در فصل جاری نیز درخشش خوبی از خود نشان 
داده اســت و باعث شده زنیت مدافع عنوان قهرمانی در 

صدر جدول لیگ روسیه باشد.

پزشک باشگاه رنس 
پس از ابتلا به کرونا خودکشی کرد

برنار گونزالس، پزشک ۶۰ ساله باشگاه رنس فرانسه،  �
پس از مثبت شدن آزمایش کرونا، خودکشی کرد. همسر 
مردی که ۲۰ ســال پزشک تیم فرانسوی بود هم مبتلا به 
کرونا شده و هر دو در خانه خودشان قرنطینه شده بودند 
اما گونزالس ترجیح داد به زندگی خودش خاتمه دهد. 
شهردار شهر رنس پس از انتشــار این خبر اعلام کرد: او 
یــک حرفه ای بزرگ، چهره شناخته شــده و مورد احترام 
همه بود. تمام فکر و ذکرم من اکنون با خانواده اوســت. 
سرمربی رنس هم اظهار کرد: خیلی سخت است که در 
مورد این موضوع حرف بزنیم، همه ما شوکه شده ایم. او 
یک نامه برای توضیــح کاری که انجام داد برای ما باقی 

گذاشت. دیگر بیشتر از این چیزی نمی دانم.

خواسته گل محمدی از 
هیئت مدیره پرسپولیس چیست؟

ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس فقط یک خواسته  �
از هیئت مدیــره ایــن باشــگاه دارد. به گزارش تســنیم، 
هیئت مدیره باشــگاه پرســپولیس که با ســه نفــر اداره 
می شــود به دنبال این اســت تا ابتدا راهی مناسب برای 
درآمدزایی پیدا کند تا براســاس آن بتواند مشــکلات این 

باشگاه را که عمده آن مالی است، حل کند .
در این راســتا، در نشســتی کــه اخیرا بیــن اعضای 
هیئت مدیره باشگاه پرســپولیس و یحیی گل محمدی و 
همچنین افشــین پیروانی برگزار شــد، مهدی رسو ل پناه 
و مهــرداد هاشــمی برنامه های مالی مدنظرشــان را تا 

حدودی برای سرمربی و مدیر تیم شان مطرح کردند.
براساس این گزارش، در نشست یادشده گل محمدی 
خطاب به مدیران باشــگاه پرســپولیس اعــلام کرد او و 
بازیکنان پرســپولیس فقط یک چیز از مدیریت باشــگاه 
می خواهنــد و آن هــم «آرامش» اســت. گل محمدی 
تأکید کرد اگر آرامش در تیمش فراهم باشــد خیلی بهتر 
می توانند روی مسائل فنی تمرکز کنند، در غیر این صورت 
بازیکنــان مدام دغدغــه مالی خواهند داشــت و صرفا 

وعده های باشگاه نمی تواند کارگشا باشد.
اعضــای هیئت مدیــره باشــگاه پرســپولیس نیز به 
سرمربی تیم شان قول داده اند در چند ماه آینده مشکلات 
مالی این باشگاه تا حدی حل شده و کم کم به آرامشی که 

مدنظر اوست، خواهند رسید. 

ابهام درباره قطع همکاری  با ایگور کولاکوویچ
اخراج یا جدایی دوستانه؟

شــرق: با تعویق یک ساله بازی های المپیک  �
۲۰۲۰ توکیو به خاطر شــیوع گســترده ویروس 
کرونا در سراســر نقــاط دنیا، همــکاری ایگور 
کولاکوویــچ با تیم ملــی والیبال هــم به پایان 
رسید. فدراســیون والیبال در حالی برای دومین 
دوره متوالی با این مربی مونته نگرویی به توافق 
رسید که قرارداد او را تا پایان بازی های المپیک؛ 
یعنی شــهریورماه جاری تمدید کرد. با توجه به 
اتفاقات اخیر و لغو تمامی رویدادهای آســیایی 
و جهانی، مســئولان فدراسیون والیبال تصمیم 
گرفتنــد در شــرایط بحرانی مالی کشــور برای 
جلوگیری از صرف هزینه هــای اضافی، هرچه  

زودتر قرارداد ایگور را فسخ کنند.
اگرچه فدراســیون والیبال ویــروس کرونا را 
اصلی ترین دلیل برای فسخ قرارداد کولاکوویچ 
اعلام کرده، اما برخی شنیده ها حاکی از آن است 
که عملکرد نه چندان قابل قبول او در رقابت های 
اخیر در این خصوص تأثیر زیادی داشــته است. 
بااین حال امیر خوش خبر، سرپرســت تیم ملی 
والیبال، دراین باره به «شــرق» توضیح می دهد: 
«فکر می کنم فدراســیون در این شرایط بهترین 
تصمیم را گرفت. به هرحال شــش ماه تا پایان 
قرارداد ایگور مانده بود و باید در طول این مدت 
دستمزد ایشــان را پرداخت می کرد. ضمن این 
به جــز خود ایگور باید به ســایر اعضای کادر او 
هم حقوق می داد، برای همین به این همکاری 
پایان داد. خوشبختانه ایگور خودش هم شرایط 
ما را درک کرد و پذیرفت بدون هیچ دلخوری ای 
قــراردادش را فســخ کند. در مــورد نارضایتی 
فدراســیون از عملکرد ایگور هم باید بگویم که 
چنین چیزی صحت نــدارد. اصلا بحث نتیجه 
و عملکرد نبود، چراکــه تیم ملی با کولاکوویچ 
نتیجه بدی نگرفت، سهمیه المپیک، صعود به 
فینال لیگ ملت ها و قهرمانی بازی های آسیایی 
را بــا کولاکوویچ گرفت. درواقع شــرایط طوری 
شــد که با آمدن کرونا اصلا به ارزیابی عملکرد 
کولاکوویچ نرسیدیم. اینکه می گویید فدراسیون 
تحت تأثیــر هجمه ها قرار گرفته و درواقع از این 
فرصت اســتفاده کرده تا عذر ایگور را بخواهد 
تأیید نمی کنم. امسال هیچ مسابقه ای در پیش 
نداشــتیم و برای همین دیدیم بهتر است چنین 

تصمیمی گرفته شود».
ایگــور کولاکوویــچ نیــز در مــورد فســخ 
قــراردادش با تیم ملی والیبــال می گوید: «من 
هم البته با فســخ قرارداد موافقم، چون دلایل 
معقولی پشت آن اســت و از طرفی فدراسیون 
ایــران باید به خاطر کاری که انجام نمی دهم به 
من دستمزد پرداخت کند. این یعنی من اخراج 
نشــده ام و قرارداد ما نیز به پایان نرسیده است، 
پس بایــد راهی منطقــی برای پایــان قرارداد 
با توجه به شــرایط موجود، پیــدا کنیم. اگر من 
اخراج شــوم، فدراســیون ایران موظف اســت 
تا پایان قــراردادم، همه مبالغ مــورد توافق را 
پرداخت کند، ولی لازم اســت تأکید کنم که من 
روابط بســیار خوبــی را با طــرف ایرانی دارم و 
امیدوارم که همکاری ما به بهترین شکل ممکن 

به پایان برسد».
فدراســیون والیبال در این روزهای کرونایی 
فعلا عجله ای برای انتخاب سرمربی جدید تیم 
ملی ندارد و منتظر اســت تا ببیند شرایط کشور 
با این ویروس مرگبار به کجا می رســد. البته این 
در حالی اســت که برخی ســایت های خارجی 
در مــورد ســرمربی جدیــد تیم ملــی والیبال 
ایــران گمانه زنی هایی را مطــرح کردند. آنجلو 
لورنزتــی، روبرتو پیــازا، فردیناندو دی جورجی، 
پلامن کونســتانتینوف و رادوســتین استویچف 
گزینه هایی هســتند که از آنها برای نیمکت این 

اسم نام برده می شود.
خوش خبــر ادامــه می دهــد: «فعــلا هیچ 
تصمیمی گرفته نشــده، بنابراین مــن رایزنی با 
این گزینه ها را رد می کنــم. ما باید صبر کنیم تا 
یک مقدار شــرایط کشور عادی شود. فدراسیون 
والیبال درحال حاضر تق ولق اســت و با چهار، 
پنج نفر اداره می شــود. ما نمی توانیم به خاطر 
کرونا کارشناسان را عوت کنیم و هیئت رئیسه را 
تشکیل دهیم. تا وضعیت ایدئال نشود عجله ای 
بــرای انتخاب ســرمربی نخواهیم داشــت، اما 
آنچه که مســلم است این است که قبل از سال 
میــلادی جدید ســرمربی را انتخــاب خواهیم 

کرد».
اما اینکه ســرمربی جدید بلندقامتان ایرانی 
داخلی اســت یا خارجی هم ســؤالی است که 
سرپرســت تیم ملــی والیبال پاســخ دقیقی به 
آن نمی دهد: «بــرای اینکه بتوانــم جواب این 
ســؤال را بدهم باید با آقای داورزنی که رئیس 
فدراســیون هســتند صحبت کنم که متأسفانه 
تا به این لحظه هنوز نتوانســته ایم جلســه ای 
دراین باره داشــته باشــیم. من منکــر توانایی و 
لیاقت مربیان ایرانی نمی شوم. ما مربیان بزرگی 
داریم که ســال ها در کنار سرمربیان خارجی کار 
کرده  و به تجربیات لازم رســیده اند، اما نکته ای 
که ما باید به آن خیلی توجه کنیم این است که 
والیبال ما الان به جایی رســیده که جزء برترین 
تیم های دنیاســت، پس بنابرایــن یک مربی در 
همین سطح می خواهد و باید خیلی دقیق و ریز 

مسائل را زیر نظر بگیریم».

یادداشت

ســاواکی، چریــک فدایی و 
توده ای؛ به ظاهــر این کلمات 
هســتند  واژه هایی  غریب ترین 
که می توانند همنشــین سفره 
فوتبال باشــند، ولــی این روزها 
فوتبال ایــران را تحت تأثیر قرار 
داده اند؛ درست در روزهایی که 
ویروس کرونا سکوها را خالی و 
بازیکنان را خانه نشین کرده، یک 
ابهام قدیمی دوبــاره از جایی 
سبز شده و دوقطبی قرمز- آبی 
را در ایران سیاسی تر از هر زمان 
دیگری کرده اســت؛ این روزها 
به طرز عجیبی پیش کسوتان دو 
باشگاه، به زعم خودشان، پرده 
از رازهای قدیمی برداشته اند و 
با یــادآوری فعالیت های رژیم 
گذشته ســعی در روشن کردن 
فضــای تاریکــی کرده انــد که 
از ابتــدا تا بــه الان درباره اش 
بوده؛  زیادی  علامت سؤال  های 

اینکه تا چه حد این روشنگری موفق بوده یا نه، درست 
مثــل تمامی موارد دیگری که ایــن دوقطبی در دلش 
دارد، پاسخ روشــنی ندارد. صورت مسئله اما برخلاف 
پاسخ نهایی بسیار شفاف است: استقلالی ها می گویند 
پرسپولیســی ها ســاواکی بوده اند و پرسپولیسی ها هم 
بازیکنــان رقیب را چریــک فدایی و تــوده ای خطاب 

کرده اند!
یک آیتم ناشیانه

اینکه چــرا لفظ ســاواکی و تــوده ای وارد فضای 
این روزهای فوتبال ایران شــده چندان بی دلیل نیست؛ 
همین چند روز پیش شبکه ورزش آیتمی درباره قدمت 
دو باشــگاه استقلال و پرســپولیس ساخت که به طرز 
ناشــیانه ای بخش مهمی از تاریخ باشــگاه اســتقلال 
را نادیــده گرفــت؛ موضوعــی که صدای بســیاری از 
استقلالی ها از جمله سرمربی کنونی شان؛ یعنی فرهاد 
مجیدی را درآورد. در آیتم مربوط به باشــگاه استقلال 
به طــرز مبهمی هیــچ نامی از تیمســار خســروانی، 
پایه گذار تاج سابق مطرح نشد، ولی درعوض در مورد 
آیتم ارائه شــده برای باشگاه پرسپولیس، نقش تیمسار 
خسروانی در فشار روی مسئولان باشگاه سرخ تهرانی 
کــه روزهای موفقی را طی می کردند برجســته شــد؛ 
چیزی شــبیه به همان ســناریوی قدیمی که تیمســار 
خســروانی چون قدرت زیادی قبل از انقلاب داشــت 
تــلاش می کرد تا ریشــه پرســپولیس را بزنــد تا تاج، 
موفقیت هــا را درو کند. بااین حال و برخلاف آیتمی که 
شبکه ورزش ساخت، حتی بازیکنان قدیمی پرسپولیس 
هم از نقش سازنده تیمســار خسروانی در جان گرفتن 
تاج صحبت و با احترام از او یاد می کنند. نوشــته هایی 
قدیمی هم موجود اســت که تیمسار خسروانی تقریبا 
تمام زندگی اش را به پای باشــگاه تاج سابق گذاشت 
و بــرای موفقیت این تیم از هیچ چیزی دریغ نکرد. این 
اهمــال آگاهانه باعث شــد تا اســتقلالی ها و در رأس 
آن فرهاد مجیدی، ســرمربی این روزهای باشگاه آبی 
پایتخت، به شــدت نســبت به آیتم پخش شده واکنش 
نشان دهند. مجیدی در صفحه اینستاگرامش نوشت: 
«متأسفانه یکی از سختی های دوران قرنطینه تماشای 
برنامه نوروز فوتبالی اســت؛ بی دقــت، نابلد و دارای 
مجریــان آماتور. اگر در مورد قدمت اســتقلال و تاریخ 
باشگاه استقلال چیزي نمی دانید، هیچ ضرورتی ندارد 
که درباره اش بنویسید و برنامه بسازید. چیزی که پخش 
شد بســیار بی ارزش، بدون سند و همراه با نادانستگی 
بود و البته اهانت به تاریخ پرافتخار یک باشــگاه بزرگ 
و مردمی؛ گرچه طبق معمول خطاها همیشــه درباره 
استقلال رخ می دهد. تصحیح و پوزش، حداقل توقعی 

است که انتظارش را داریم».

و ناگهان پرسپولیسی های ساواکی
درســت از همیــن زمان بــه بعد بود کــه اصطلاح 
«پرسپولیسی ها ساواکی» وارد فضای رسانه ای شد. حسن 
روشــن، یکی از پیش کســوت های بنام اســتقلال و البته 
فوتبال ایران که مشــخصا از برنامه پخش شــده ناراحت 
بود، در گفت وگویی با روزنامه خبر ورزشی عنوان کرد که 
چندین نفر از بازیکنان سابق پرسپولیس ساواکی بوده اند. 
«یکی از مواردی که طی ســال های اخیر توســط عده ای 
مطرح می شود، این است که تاج (استقلال) تیم درباری 
بود، اما پرسپولیس ساختاری مردمی داشت؛ ادعایی که 
اصلا صحــت ندارد، چون در تیم مــا فقط مرحوم عزت 
جانملکی، شــادروان غلامحســین مظلومی و علی آقای 
جباری شغل دولتی داشتند و بقیه ما یا شغل آزاد داشتیم 
یا بی کار بودیم، ولی پرسپولیســی ها به واســطه روابطی 
که مدیران آنها داشــتند، یا در وزارت امور خارجه بودند 
یا کارمند سازمان برنامه وبودجه محسوب می شدند. چند 
نفر از بازیکنان پرسپولیس هم کارمند ساواک بودند! بله، 
کارمند ساواک بودند. البته شکنجه گر نبودند، بلکه کارمند 
بودند. خود مرحوم عبده (مؤســس باشگاه پرسپولیس) 
همیشه مسلح بود و آن قدر در رژیم قبل نفوذ داشت که 
به او اجازه حمل ســلاح داده بودند. خب چنین آدمی با 
این نفوذ و قدرت چطور می توانست توسری خور مدیران 
وقت استقلال باشد؟» بعد از این صحبت ها، علی جباری، 
دیگر پیش کسوت باشــگاه استقلال هم وارد کارزار شد و 
با تأیید حرف های حســن روشن گفت: «علی عبده، مالک 
وقت باشگاه پرسپولیس، در دهه ۵۰ خودش ساواکی بود 
و نفوذ فراوانی در کشــور داشت. حرف های حسن روشن 
عزیــز را کاملا تأیید می کنم. حســن اصلا اهل دروغ گفتن 
نیست و بحث هایی را هم که در مورد ساواکی بودن چند 
بازیکن پرسپولیس قبل از انقلاب مطرح کرد، کاملا درست 
اســت. تعدادی از بازیکنان پرســپولیس کارمند ساواک 
بودند و ما دقیقا این مسئله را می دانیم. برخی از این افراد 
به رحمت خدا رفته اند و عده ای از آنها نیز همچنان زنده 
هستند. اگر لازم باشد اسم بازیکنان ساواکی پرسپولیس را 
فاش می کنم و به مردم می گویم آنها چه کسانی بودند».

استقلالی های توده ای و چریک فدایی
نیاز به کنکاش زیادی نبود تا مشخص شود دست کم 
یکــی از بازیکنــان قدیمــی پرســپولیس کــه متهم به 
ساواکی بودن است، مرحوم همایون بهزادی است؛ حسن 

روشــن گفته بود بازیکنی از پرســپولیس کارمند ساواک 
بــود و علی جباری هم گفته بود تعــدادی از آنها فوت 
کرده اند. همین کدهای روشن کافی بود تا بحث قدیمی 
همکاری همایون بهزادی با ساواک دوباره مطرح شود؛ 
بحث کهنه ای که اوایل انقلاب حســابی داغ بود و حتی 
منجر به بازداشت همایون بهزادی هم شد، ولی بعدها 
با این عنوان که همه چیز از اســاس اشتباه بوده، همایون 
بهزادی از بازداشــت آزاد شــد و دیگر کمتر کسی درباره 
آن موضوع صحبت کرده بود. ادعاهای پیش کسوت های 
اســتقلال اما صدای پرسپولیســی ها را درآورد؛ باشگاه 
پرسپولیس با انتشار بیانیه ای از رقیب خواست احترام ها 
را نگه دارد و وارد فضای غیرمتعارف و غیرواقعی نشود. 
در آن ســو اما علی بهزادی، فرزند همایــون بهزادی، با 
خطاب قراردادن حســن روشــن گفت می تواند با سند و 
مدرک مشخص کند که چندین بازیکن استقلال توده ای و 
چریک فدایی بوده اند. او در بخشی از صحبت هایش که 
خبر ورزشی منتشــر کرده، می گوید: «پدر من یک کارمند 
ساده اداره هشتم ضدجاسوسی بود که در ۱۷ سالگی او 
را استخدام کردند. یعنی زور پدر من به عنوان یک کارمند 
ساده به تیمسار خســروانی، مالک تاج سابق می رسید؟ 
نه نمی رسید، ولی محبوبیت پدر من خار چشم خیلی ها 
بــود و آن قدر او را اذیت می کردنــد که خدا می داند. اگر 
پدر من ســاواکی بود، من هم می توانم با ســند و مدرک 
ثابت کنم پنج، شــش بازیکن اســتقلال هــم توده ای و 
چریک فدایی بوده اند و اسامی آنها را اعلام کنم. در یک 
برنامه تلویزیونی علیه اســتقلال حرف می زنند، آن وقت 
شما می آیید پدر مرا تخریب می کنید؟ به زودی با اسناد و 
مدارک خیلی حرف ها را خواهم زد تا آقایان به خودشان 

بیایند و بیشتر از این در حق پدر من نامردی نکنند».
از همبازی بــودن بــا حاج احمد خمینی تــا متهم به 

شکنجه گر ساواک بودن
داســتان همایــون بهــزادی کــه هنــوز هــم برای 
فوتبالی های ایران به ســرطلایی معروف اســت پیچیده 
است؛ شاید به پیچیدگی شرایطی که بسیاری از بازیکنان 
فوتبال در آن دوره داشتند. اینکه همایون بهزادی ارتباطی 
با ساواک داشته یا نه به طور حتمی اثبات نشده؛ پسرش 
می گویــد کارمند اداره ضدجاسوســی بــوده و خودش 
می گوید کارمند نخســت وزیری. روایت هایــی از همان 
زمان وجــود دارد که بازیکنان را بــرای امرار معاش به 

اداره های مختلف می فرستادند 
و همایون بهــزادی را به همراه 
چهار نفر دیگر به نخست وزیری. 
ســاواک بودنش  کارمند  شایعه 
از همان جا شــکل گرفت و بعد 
از انقلاب این موضوع حســابی 
برایش دردسرســاز شــد. برای 
کســی که در باشــگاه شــاهین 
خمینی  حاج احمــد  همبــازی 
بــود  یکبــاره همه چیــز تغییر 
کرد. بعد از انقــلاب او به اتهام 
بوده  ســاواک  شکنجه گر  اینکه 
در خانه شــان دستگیر می شود. 
این هــم روایت عجیبی اســت 
که خود همایون بهزادی همان 
روزهایی که هنوز در قید حیات 
بود درباره اش حرف زده اســت. 
او به دنیــای فوتبال گفته که در 
روضه خوانی  مراسم  خانه شان 
از  یکــی  ولــی  داشــته اند، 
بوکسورهای تیم ملی به همراه 
چند نفر دیگر به خانه اش می ریزند و او را می برند. «آقای 
بادپا (ایشــان بوکســور تیم ملی بودند) لطف و محبت 
کردنــد و آمدند خانه ما و مــرا بردند! اتفاقا آن روز ما در 
خانه برای شهدای کشــور روضه خوانی داشتیم. رسم و 
نذر هر ماه ما بود که این روضه خوانی باید انجام شــود. 
ایشــان به همراه پنج نفر دیگر وارد خانه من شــدند، به 
دلیل برگــزاری روضه خوانی در منزل باز بود و اینها وارد 
خانه من شــدند». از اینجا به بعد هم دوباره بهتر است 
روایت خود همایون بهزادی نقل شود؛ روایتی که بخشی 
از آن را امیدنامه منتشــر کرده اســت. همایون بهزادی 
می گوید: «اتهامي که به من زد        ه بود        ند         شکنجه گر ساواک 
بود         و من را پنج ماه نگه د        اشتند         تا پروند        ه  را بررسی کنند       ، 
پس از اتمام بررســی ها د        ید        ند         چنین مســئله ای صحت 
ند        ارد        . این مسئله را همه مي د        انند         قربان! همه ایران این 

موضوع را می د        انند».
با وجود رهایی از این اتهام اما داســتان جدیدی برای 
همایون بهزادی شکل گرفت که تا سال ها ادامه داشت؛ 
همایون که آن روزها در رشــته ادبیات مشغول گذراندن 
دوران فوق لیســانس بود، از دانشگاه اخراج می شود و تا 
چندین وچندسال هم در تلویزیون با این ادعا که با ساواک 
همکاری می کرده ممنوع التصویر می شــود. سرانجام اما 
بعد از چندین سال این ممنوع التصویری هم از بین می رود. 
هم اسمش و هم تصویرش از ممنوعیت درمی آید. شاید 
مهم ترین جایی که همایون بهزادی از شــنیدن اســمش 
در تلویزیون خوشــحال شده باشد مربوط به برنامه «۹۰» 
ســابق و از زبان حسن خمینی است؛ موضوعی که برای 
همایون بهزادی ارزش زیادی داشــت و سال ها از آن یاد 
می کرد. «سید        حســن آقا در برنامــه «۹۰» گفتند         که من و 
مرحوم پد        رشــان، حاج احمد        آقا د        ر باشگاه شاهین با هم 
بود        یم. هر کس به تیم شاهین مي آمد         باید         یک تیم د        رست 
می کرد        . من تیم شــرق را د        رست کرد        م. یاد        ش بخیر. یک 
تیم د        رســت کرد        م که فوتبالیست های خوبی از آن متولد         
شــد        . من با حاج احمد        آقا همبازی بود        م. خد        ا رحمتشان 
کند        . ایشان نهایت محبت را به من د        اشتند        . سید        حسن آقا 
نیز د  ر برنامه «۹۰» گفتند         و اسم من را نیز آورد       ند        . به جان 
بچه هایم هیچ چیزی ند        اشــتند         که مــن را متهم کنند        . ما 
در آن زمــان حرفه ای نبود        یم و بازیکنــان را پنج نفر پنج 
نفر برای د        ریافت حقوق به وزارتخانه ها مي فرســتاد        ند        . 
یک سری ها به وزارت د        ربار، یک سری ها به باشگاه راه آهن 
و همین گونه ســایرین را به جاهای مختلف فرستاد        ند         تا 
د        ائــم نگویند         بیایید         کار کنید        . پنــج نفر بود        ی م که بد        بخت 
شد        یم و ما را به نخست وزیری فرستاد       ند        . پس از انقلاب به 
همین د        لیل حقوق ما را قطع کرد        ند        . ما د        ر این زمینه هیچ 
تقصیری ند       اشــتیم، چراکه بازیکنان تیم ملی را تقســیم 

می کرد        ند         تا حقوق د        ریافت کنند».

سپهر خرمی: «پرسپولیس و امیر قلعه نویی» شاید دورترین پازل ممکن باشند 
که هــواداران فوتبال بتوانند ایــن دو را در کنار هم تصــور کنند. تقابل امیر 
قلعه نویی در لیگ برتر ایران مقابل پرسپولیس همیشه یکی از جذابیت هایی 
بوده که این موضوع به خارج از مســتطیل ســبز هم کشــیده و حتی اخیرا 
تبدیل به کدورت شده است. ژنرال سابق آبی ها رکورد ۱۲ سال بی شکستی با 
تیم های مختلف را مقابل پرســپولیس تجربه کرد تا از این حیث در برهه ای 
از زمان خیال اســتقلالی ها راحت باشــد که هربار ژنرال مقابل سرخ ها قرار 
می گیرد، هر نتیجــه ای رقم می خورد جز پیروزی پرســپولیس. در این میان 
امــا قلعه نویی بارها در مصاحبه های خود عنوان کــرده که یک بار در زمان 
بازیگری و دوبار در دوران مربیگری، پیشــنهاد بزرگ پرســپولیس را رد کرده 
اســت؛ بررسی این ادعا می تواند نشان دهد که طرف دیگر ماجرا هم آیا این 

مسئله را تأیید می کند یا خیر.
قلعه نویی – محرمی و مشت معروف

تقابــل قلعه نویی با پرســپولیس، از دربی ۱۵ دی ماه ۱۳۷۳ آغاز شــد. 
پرسپولیس بعد از برکناری علی پروین، با حمید درخشان به عنوان سرمربی 
کارش را ادامه می داد و در آن سو استقلال نیز نمی خواست پرسپولیس بار 
دیگر به مقام قهرمانی برســد. در این مســابقه پرسپولیس با دو گل فرشاد 
پیوس و بهزاد داداش زاده از استقلال پیش افتاد، اما اخراج رضا شاهرودی 
ورق را برگرداند و در دقایق ۸۰ و ۸۶ اســتقلال دوبار دروازه عابدزاده را باز 
کرد تا کار به تساوی بکشــد. در دقایق پایانی اما مجتبی محرمی با مشتی 
که به صورت قلعه نویی در وســط زمین خواباند باعث شد تا بازیکنان نیز 
به جان هم بیفتند تا احمد ابهران، داور مســابقه، رأی به نیمه تمام ماندن 
ایــن دیــدار جنجالی بدهد. بعد از ایــن اتفاق بود که تقابــل قلعه نویی با 

سرخ پوشان آغاز شد.
عامل تساوی های پی درپی؛ «قلعه نویی»؟

این اتهامی است که همیشه از سوی پرسپولیسی ها به سمت قلعه نویی 

نشــانه رفته است که او حاضر است تمام دربی های تاریخ مساوی شود، اما 
شکست نخورد. قلعه نویی در شش تساوی یک بر یک استقلال و پرسپولیس 
که از ســال  ۱۳۸۶ تــا ۱۳۸۹ رقم خورد، در دو بازی روی نیمکت اســتقلال 
حضور داشت. او همچنین در چهار تساوی بدون گل استقلال و پرسپولیس 
در لیگ دوازدهم و سیزدهم هم روی نیمکت استقلال تهران حضور داشت 
تا در ۶۰ درصد از این ۱۰ تساوی به دست آمده دو تیم، یکی از مربیان حاضر در 
میدان باشــد. پرسپولیسی ها برای اینکه بتوانند تیمی را با هدایت قلعه نویی 
شکست دهند ۱۲ سال انتظار کشیدند؛ از لیگ دوم تا لیگ چهاردهم و پیروزی 
جالب با مربیگری حمید درخشــان! در دیدار برگشت هم پرسپولیس موفق 
شد از سد قلعه نویی با هدایت برانکو عبور کند تا تابوی ژنرال در داربی برای 

سرخ ها شکسته شود؛ شکسته شدن تابویی که البته ۱۲ سال طول کشید.
سه پیشنهاد که برای یکی از آنها سند وجود دارد!

با شــرایطی که طی ۲۰ ســال تقابل قلعه نویی مقابل پرسپولیس رخ 
داده، پیشــنهاد حضور در این تیم به ژنرال برای مربیگری کمی عجیب به 
نظر می رســد. درواقع این دو همیشه مسیرشــان از هم جدا بوده و در دو 
ســمت میدان حضور داشــتند نه در یک کفه ترازو. اما قلعه نویی بارها در 
مصاحبه های مختلف عنوان کرده که پرســپولیس در ســه برهه به دنبال 
او بوده و پیشــنهادهای بالایی هم داده اســت؛ یک بار در دوران بازیگری و 
دوبــار در دوران مربیگری. البته قلعه نویی با زیرکی از زمان این پیشــنهاد 
در دوران بازیگری خود طفره می رود، اما نســبت به دو پیشنهاد در دوران 
مربیگری اش به صراحت می گوید که محمد رویانیان و حبیب کاشــانی دو 
مدیرعاملی بودند که به او پیشنهاد دادند تا به پرسپولیس برود؛ پیشنهادی 
دومیلیون دلاری از سوی سرخ  ها به او که طبق گفته قلعه نویی تا روزی که 
حتی یک اســتقلالی هم او را دوســت داشته باشد به پرسپولیس نمی رود 
که دل همان یک نفر نشــکند. ماجرای دو پیشــنهاد اما چه بود؟ در دوران 
مدیریــت محمد رویانیان که پرســپولیس روزهای کم فروغی را پشت ســر 

می گذاشت، نیاز داشت تا با یک مربی کارکشته و کاربلد در لیگ برتر باز هم 
عرض اندام کند، پس چه کسی بهتر از امیر قلعه نویی، پرافتخارترین مربی 
لیگ برتر؟ البته این ادعایی اســت کــه قلعه نویی دارد. محمد رویانیان اما 
نسبت به این موضوع در دو برهه واکنش نشان داده است؛ یک بار در سال 
۱۳۹۳ در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، رویانیان مدعی شد به قلعه نویی 
فقــط به شــوخی چنین موضوعی را مطــرح کرده و او خوشــش آمده و  
جدی گرفته: «فیلم بود! به شــوخی به او گفتم به پرســپولیس می آیی؟ 
او هم خوشــش آمد و گفت که پرسپولیس او را خواسته، می خواستم لج 
فتح االله زاده را دربیاورم!». رویانیان اما در جدیدترین ادعای خود درخصوص 
پیشــنهاد به امیر قلعه نویی برای حضور در پرســپولیس، دو روز پیش در 
گفت وگو با میزان این موضوع را طور دیگری روایت می کند: «بله این ماجرا 
درست است و بنده در آن زمان به ایشان پیشنهاد همکاری دادم. در زمانی 
کــه قلعه نویی بی  کار بود، با او تلفنی تمــاس گرفتم و گفتم اگر به تیم ما 
بیایــی، تنوعی در فوتبال ایــران به وجود می آیــد و از ماجرای رنگی بودن 
فوتبال، خارج می شویم. در آن روز، من فقط به ایشان پیشنهاد کار دادم، اما 

اصلا بحثی در مورد قیمت قرارداد در میان نبود».
حبیب کاشانی اما هیچ گاه درباره پیشنهادش به امیر قلعه نویی در دوران 
مدیریتش در پرســپولیس صحبت نکرد. هرچند کاشــانی همیشــه اعتقاد 
عجیبی به مربی ایرانی داشــت و با آوردن افشــین قطبی و کارکردن با علی 
دایی و حمید استیلی، این موضوع را تأیید کرد، اما حاضر نشد نسبت به این 
پیشنهاد جنجالی صحبت کند. در هر صورت قلعه نویی که طی سالیان اخیر، 
به خصوص یکی، دو فصل گذشته با مصاحبه هایش و اتهام مهندسی شدن 
لیگ برای یک تیم خاص، به نوعی ناکامی هفت ســاله خود را در کسب جام 
توجیه می کند، نه تنها ناراحتی هواداران پرســپولیس را دربر داشته، بلکه با 
مطرح کردن این ادعا، در روزهای کرونایی، باعث می شــود تا ثابت شود این 

جاده قرار است همیشه یک طرفه باقی بماند.

پرسپولیس- قلعه نویى؛ جاده  اى که هیچ وقت دوطرفه نمى شود

 سرخابی ها سوژه جدیدی برای متهم کردن یافتند

 ساواکی، توده ای  و  چریک


